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Přiznám se, mám divokou představivost a občas přemýšlím 
o teleportování. Zvlášť, když cestuji a vidím kolony aut na dál-
nici v obou směrech nebo protijedoucí vlaky plné lidí. Kdyby 
se tak všichni vyměnili, prostě být lusknutím prstů na jiném 
místě. Líbilo by se vám to?

Ve Skutcích 8,39-40 čteme: „Pánův Duch uchopil Filipa a 
eunuch ho již nespatřil, ale pokračoval ve své cestě a radoval 
se. Filip se pak ocitl v Azótu.“ Zajímavé, i když sám si nejsem 
úplně jistý, jak to přesně bylo. Filip buď pod vedením Ducha 
svatého jednoduše odešel do blízkého Azótu (Ashdod), 
zatímco se eunuch nedíval, anebo tam byl přesazen záz-
račným způsobem. V každém případě mě ten příběh fascinu-
je a asociuje přemísťování jako ze Star Treku.

Mám ale za to, že je něco ještě lepšího než teleportování, 
lepšího, než abyste byli buď tady, nebo tam. Můžete být totiž 
přítomni na více místech najednou. Myslím to samozřejmě 
obrazně, ne že bychom se rozkrájeli. Člověk může být ve 
stejnou dobu zapojen různým způsobem na více místech. 
Žijeme v Česku, své místo působení máme přímo ve svém 
okolí. Zároveň můžeme být například „přítomni“ skrze pod-
poru projektu v Asii a současně skrze modlitbu „naše noha 
vstoupila“ do tří jiných zemí v Africe. Všude tam svým způso-
bem ve stejnou dobu jste. A nemusíte se ani teleportovat.

Můžete si tuto myšlenku podržet během toho, co budete 
listovat novým číslem časopisu a číst si o různých projektech. 
V některých z nich již zapojeni jste nebo si říkáte, kam se 

nově máte zapojit. Vaše úsilí má dopad na různých 
místech!

David Symon,
člen Správní rady
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Po náhlé nemoci a nečekaně odešel náš dlouholetý spolu-
pracovník Vašek Bednář. Otiskl se do mnohých lidských ži-
votů a jeho srdce stále bilo pro misijní práci. Významnou část 
života věnoval potřebným na Ukrajině, pak také v Moldavs-
ku, Bosně a v poslední době s Dankou soustředili veškerý 
čas a úsilí na práci v chorvatském Daruvaru. Mnohým lidem 
otevřel cestu na misijní výjezdy na Ukrajinu.

Vašek již svůj boj dobojoval. Nyní je na místě, o kterém 
druhým vyprávěl. S Kristem ve věčném světle a my 
máme naději, že se k němu jednoho dne, až přijde Boží 
čas, také připojíme. 

Můj život byl s Vaškovým životem úzce spojen ať už profesně 
či přátelsky od roku 1998. Díky němu jsem dostal příležitost 
začít pracovat v misijní organizaci Nehemia, ve které tehdy 
působil jako její ředitel a poté se stal na dlouhá léta jejím 
misionářem. Po jeho boku jsem postupně mohl vstupovat 
do oblasti misie a humanitární pomoci. Znal jsem jej jako člo-
věka s obrovskou ochotou pomáhat druhým. Jako někoho, 
kdo se často  nasazoval pro druhé na úkor sebe. Viděl jsem, 
že skrze svoji práci a nasazení ovlivnil stovky lidí v Česku, ale 
i v zahraničí. Znal jsem jej jako člověka oddaného celým 
srdcem Bohu, hledajícího JEHO cesty. Jsem vděčný, že jsme 
mohli jít alespoň část cesty spolu. 

Václav
Bednář a pokračování

l.C.

V první řadě chceme poděkovat za účast na posledním 
rozloučení, všechny kondolence a vyjádření, ať už přes 
sms, facebook nebo telefonáty. Také chceme vyjádřit 
vděčnost za finanční dary na službu Pavla Goluba, který 
s pláčem a dojetím odjížděl zpět na Ukrajinu (na místě se 
vybralo cca 53.000 Kč a na účet Nf Nehemia 18.000 Kč). 
Rovněž si vážíme všech, kteří nezištně pomáhali při za-
jištování pohřbu a věcí okolo, a také těch, kteří se zapojili 
do důstojného obřadu. Všem patří naše díky.  
 
Nyní nastává čas na rozhodování, co dále. Mám teď od 
května tříměsíční řízené volno (sabatikál), kdy se budeme 
scházet s Leošem z Nf Nehemia a řešit buď návrat do 
Daruvaru, nebo jinou variantu. Během června vyrážím 
na tři týdny sama autem do Daruvaru, kde bych s míst-
ním pastorem Mirkem a sborem probírala, jak by viděli 
pokračování mojí misijní práce z jejich strany. I když jsme 
stále v kontaktu a chtějí, ať se vrátím, bude to již něco 
podstatně jiného, než když jsme tam byli jako pár.  
 
Prosím o modlitby za moudrost, co dál, ať i v této situaci 
nemineme Boží vůli a plán. Je to náročné a těžké období, 
ale musíme jít dál a nezůstávat na místě. Jsem moc ráda, 
že opravdu můžeme fungovat jako rodina a že s námi 
nesete naše břímě. Díky za vše! 

Aktuální zprávy ze života 
evangelistů, které spolu 
s vámi podporujeme.

etiopiemisie

Danka Bednářová
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Chorvatsko

V současné době máme 54 evangelistů, z toho Nehemia 
podporuje 13 z nich. Jsem nesmírně vděčný za podporu 
z Nehemie i za váš velký zájem. Z celého srdce děkuji, že při 
nás stojíte, a tak se evangelium šíří i u nás v Etiopii mnohem 
efektivněji. Vážím si vašeho odhodlání, nemalého úsilí, které 
vynakládáte a jsme vděční za vaši lásku a soucit i za všechny 
podporovatele, jejichž pomoc pro nás moc znamená. Může-
me vysílat pracovníky do všech koutů naší země. Během 
posledních tří měsíců mohlo slyšet evangelium více než 
11 tisíc muslimů, z nichž 381 vydalo svůj život Kristu a 84 
bylo pokřtěno. Víme, že to není naše práce, ale především 
Boží ruka, která k těmto lidem otevřela dveře. Vzniklo dalších 
17 domácích církví a díky vašim darům můžeme u nově 
obrácených také pokračovat s vyučováním základů, což je 
pro mnohé velmi cenné. 

V misijní škole je stále živo. V současné době máme 
52 studentů, kteří se rozhodli obětovat dva roky 
svého života ke studiu a růstu. Ve škole probíhá 
i speciální vyučování jen pro ženy, aby uměly sdílet 
evangelium ve své komunitě.   

Aron, jeden z našich pracovníků, poznal Krista před dvěma 
lety. Je to bývalý muslim. Celá okolní společnost byla ryze 
muslimská. Ve své vesnici byl jediným křesťanem. Lidé jej, 
jeho manželku i šest dětí za to nenáviděli, izolovali ho a za-
strašovali. Nebylo možné žádné zastání ze strany policie. 
Tam, kde bydlí, totiž vládnou muslimští úředníci. Proto čelil 
obrovským tlakům. 

I přesto, že byl sám, nenechal se ničím zastrašit. Neod-
vrátil se od Ježíše, ale jeho víra jej stála velkou oběť. Jeho 
nepřátelé zabraňovali jeho dětem chodit do státních škol. 
Ani tehdy se nevzdal. Jeho rodina čelila velkým psychickým 
tlakům. Bůh ho však povzbuzoval, aby ve víře vytrval. 

Jednoho dne přišla opravdu těžká zkouška. Jeho syn zemřel. 
Bylo mu šest let. Další těžkosti nastaly hned poté, kdy si uvě-

domil, že jej nemá kam pohřbít. V okolí není žádný kostel, 
islámu se zřekl, takže nemohl pohřbít syna v oblasti mešit 
mezi muslimy. Nevěděl si rady a dětské tělo měl u sebe tři 
dny. Rozhodl se, že jej pohřbí na svém vlastním zeměděls-
kém pozemku, ale muslimové mu v tom zabránili. V této 
těžké situaci byl Bůh s ním a dával mu sílu a jeho srdce 
zůstalo pevně zakotvené v Bohu. 

Když se křesťané, kteří byli daleko, dozvěděli, že jejich 
bratr trpí, přišli ve velkém zástupu do vesnice, aby mu 
pomohli, postavili se za něj a společně s ním čelili případné 
smrti a pronásledování. Byly to desítky věřících křesťanů. 
Vstoupili do vesnice se zpěvem a chválili svého Boha. 
Místní muslimové byli šokováni. Zůstali stát opodál bez 
schopnosti jakkoliv zakročit. Přepadl je strach a panika, 
takže nemohli nic říci. Křesťané tak mohli v klidu pohřbít 

tělo jeho malého syna na jeho vlastním poli bez 
jakéhokoli strachu a obav. Když to někteří muslimo-
vé sledovali zpovzdálí a viděli, co se děje, a vnímali 
Boží přítomnost i bázeň, odevzdali své životy Kristu.

Proměna. O dva měsíce později k němu přišli 
jiní muslimové z vesnice s touhou, aby jim řekl o své 
víře. Zároveň jej prosili o odpuštění za veškeré příkoří a 
utrpení, které mu způsobili. Poté pozval do vesnice evan-
gelistu, skrze kterého sám uvěřil, aby jim všem řekl, kdo je 
Kristus. Někteří z vesnice obrátili a přijali Ježíše do svých 
životů a jiní si ještě vzali čas na přemýšlení.

Ačkoli Aron přišel o syna, díky jeho smrti mohlo slyšet 
evangelium mnoho muslimů. A někteří na dobrou zprávu 
zareagovali a vydali svůj život Kristu. Své pole nakonec 
věnoval církvi, kde chce nyní také postavit modlitebnu.  
Bůh se postaral o to, aby místní muslimové slyšeli evange-
lium a přišli ke Kristu. 

Aron je nyní velmi šťastný. Naše organizace mu dala 
i malou dotaci, aby mohl svou farmu rozšířit. Bůh si ho 

Bůh si použil těžkou situaci v rodině, 
aby ji obrátil v obrovský průlom. 

Smrt 
přinesla 
nečekaný 
průlom.

Evangelisté
Etiopie

Br. Moti
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Perský záliv
Vyhlížíme ten den

Milé sestry, milí bratři, přátelé a podporovatelé, rádi 
bychom sdíleli pár informací o tom, v čem se nyní nachází-
me a kam směřujeme.

Jak mnozí z vás víte, v březnu 2022 jsme se vrátili po téměř 
třech letech v Jordánsku do ČR, abychom zde pobyli pár 
měsíců a poté se přesunuli do Perského zálivu. Okolnosti se 
však změnily kvůli našemu třetímu dítěti (syn Mateo), které 
se nám narodilo v únoru 2023 a snaze o získání komerční 
pilotní licence na vrtulník (začátek duben 2023). Výhledy 
a plány mohou být jedna věc, ale skutečnost je věcí druhou, 
aneb jak se píše v Přísloví: „Člověk v srdci uvažuje o své 
cestě, ale jeho kroky řídí Hospodin.“ A my věříme, že tomu 
tak je, bez ohledu na okolnosti.

Aktuálně jsme ve fázi, že se modlíme, abychom mohli do 
konce září 2024 odcestovat do Perského zálivu, kde jsou 
již další členové našeho týmu (jedna rodina se dvěma 
dětmi a dvě svobodné ženy). Marek dokončuje teoretické 
zkoušky pro komerční licenci na Úřadu pro civilní letectví 
(předpoklad dokončení srpen 2024). Jestli se podaří nalétat 
potřebné hodiny pro komerční licenci ještě v České repu-
blice, je v Božích rukou. Momentálně by na to bylo potřeba 

ještě mnoho financí. Neplánujeme jen kvůli nenalétaným 
hodinám odsouvat odjezd do Perského zálivu. Pokud Pán 
dá, dokončím praktický výcvik tam. Snažíme se i v této 
nejistotě Bohu důvěřovat.

Obecně se máme dobře, byť některé aspekty pobytu v ČR 
byly pro nás náročné. Tomu asi porozumí lidé s podobnou 
zkušeností. Těšíme se na nové věci, i když víme, že s novou 
lokalitou přijdou i nové výzvy.

Budeme moc vděční za vaše modlitby, ať děláme moudrá 
rozhodnutí ohledně odjezdu a souvisejících věcí – balení, 
předávání bytu, stěhování, aklimatizace pro naše děti, hle-
dání nového bydlení, získání dlouhodobých víz, možné práce 
kvůli financím a kontaktům s místními rezidenty apod.

Děkujeme za vaši lásku, pomoc a důvěru. Věříme, že naše 
společná práce a služba není v Pánu marná. Ať vám Pán Bůh 
mocně žehná a opatruje vás. 

Službu rodiny 5 M můžete podpořit na 
č. ú. 1057340/2060, v. s. 2308. 

5 m

použil pro šíření jeho slávy a vidíme, jak Pán působí mezi 
nezasaženými národy po celém světě. Vaše finanční i 
modlitební podpora evangelistů tímto zachraňuje mnohé 
muslimy z temnoty a smrti a přivádí je ke světlu 
a věčnému životu. Bůh si je používá podobně jako Arona.

Drazí vážení partneři, stále čelíme nejrůznějším výzvám 
a tlakům temnoty tohoto světa. Ďábel nejenže zpochy-
bňuje naši práci, ale cítíme i různé tlaky v našich rodinách. 
Snaží se nám zabránit v evangelizaci nezasažených, ale my 
se nevzdáváme. Vytrvejte spolu s námi, abychom mohli 
nadále působit v různých koutech naší země i mimo ni.  
Pokud chcete, můžete přispět na stavbu modlitebny na 
pozemku, který Aron věnoval církvi. 
 
Velmi děkujeme všem, kteří za námi už věrně stojí. Vážíme 
si toho! Pracujeme společně na Božím díle.

Podpora jednoho evangelisty vychází 
na 3200 Kč měsíčně. Můžete se ale 
zapojit jakoukoliv částkou, a to na č. ú. 
100113352/0300, v. s. 5201. 

Jak vypadá plánování 
rodiny 5M a kam 
směřují?
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Většina z nás slyšela o Jezídech poprvé v životě před deseti 
lety, když je teroristé ISIS začali vyhlazovat.  Ano, před de-
seti lety se v jejich domovině v Sindžáru odehrála brutální 
genocida. Zde v Iráku, poblíž syrských hranic, žila největší 
komunita Jezídů. Jejich vesnice a města byly vyhlazeny, muži 
zabiti, ženy a děti odvlečeny do otroctví. Města byla zničena 
takovým způsobem, že je nesmírně obtížné je obnovit. Cílem 
teroristů bylo Jezídy vyhladit a vše jezídské navždy zlikvidovat. 

Po staletí trpěli diskriminací a pronásledováním, ale jejich 
utrpení dosáhlo vrcholu s útokem teroristické organizace ISIS 
v roce 2014. Masakry, zabíjení, znásilňování a vysídlování, 
kterým byli Jezídové vystaveni, jsou považovány za jednu 
z nejtragičtějších kapitol jejich novodobé historie, neboť ISIS 
brutálně zabil tisíce Jezídů, zatímco tisíce žen a dětí unesl a 
prodal na trzích s otroky. Tyto činy byly Organizací spojených 
národů a mnoha mezinárodními organizacemi a vládami 
klasifikovány jako genocida.

Když jsem měl na začátku roku 2016 možnost je navštívit, 
zlomilo mi to srdce. Viděl jsem tábory přeplněné lidmi bez 
naděje a budoucnosti. Každý z nich měl tragický příběh a 
toužil se opět shledat s chybějícími členy rodiny. Viděl jsem 
potřeby přesahující naše možnosti. V tu chvíli jsem si připadal 
jako Ježíšovi učedníci, kteří jsou zahlceni obrovským počtem 
lidí, jež je třeba nasytit. Cítil jsem, jako by ke mně Ježíš 
promlouval pomocí tohoto obrazu. Zástupy rozptýlené jako 
ovce bez pastýře, které právě unikly jisté smrti. Tito lidé měli 
fyzický hlad i hlad po duchovní péči. 

Vzpomínám si, jak jsem se ptal Boha: „Co máme dělat?" 
A On mi odpověděl stejnou odpovědí, jakou dal svým 
učedníkům: „Vy je nakrmte!" Tváří v tvář tomu jsem se cítil, 
jako bych neměl co nabídnout. Jeho příkaz byl však stále 
jasnější: „Vy jim dejte najíst!"

Ano, Bůh může použít i to málo, co máme, a rozmnožit 
to. V posledních letech vidím, jak Bůh rozmnožuje a dělá 

zázraky. Mohli jsme poskytnout pomoc mnoha tisícům rodin 
vysídlených Jezídů. A nejen Jezídů, ale také jsme pomáhali 
křesťanům v Bartelle a Qaraqoshi na planině Ninive. Viděl 
jsem, jak se dějí zázraky, a mnozí z vás by mohli dosvědčit, jak 
vás Bůh vedl k modlitbám a darům. 

Vzpomínám si na jednoho bratra z církve, který byl v 
invalidním důchodu a moc toho neměl. Recykloval kovové 
součástky z vyřazených spotřebičů a tím si trochu při-
vydělal. Přišel za mnou, dal mi 300 Kč a řekl: „To je všechno, 
co zatím mám, prosím, vezměte si to a použijte to pro 
potřeby Jezídů." Stejně jako on i mnozí jiní dali ze svého 
nedostatku, ze svého mála, a Bůh to zázračně znásobil. Za 
každým darem je často Boží inspirace, příběh, jak k vám 
Bůh promluvil. Za to cítím velkou vděčnost a chci vám 
poděkovat. I mnozí Jezídové říkají: Děkujeme. 

Mohli jsme jim poskytnout jídlo, přikrývky, palivo 
na topení, lékařskou pomoc, nové základní vyba-
vení, když jejich stany zachvátil oheň. Poskytli jsme 
jim vzdělání a mnoho dalšího. 

Ježíšova služba byla dvojího druhu. Duchovně sytil ty, 
kteří byli jako ovce bez pastýře. Těm kázal a přinášel světlo 
do tmy, a zároveň jim dal i fyzicky najíst. V obou případech 
se musíme spoléhat na Ježíše, a mou modlitbou je vidět 
zázraky v nasycení jak fyzickém, tak i duchovním. A ano, 
vidíme oba tyto zázraky. 

Při vykonávání tolik potřebné pomoci jsme také navázali 
spolupráci s místní církví, která otevřela dětské centrum pro 
osiřelé děti v táboře. Vzpomínám si, jak jsme na začátku 
kupovali jednoduché hračky a měli učitele, kteří děti nejen 
učili, ale také se o ně starali a měli je rádi. Všechny děti 
přicházely se svými hlubokými traumaty. S přibývajícími léty 
se nám s vaší pomocí podařilo přistavět dětské hřiště, nové 
třídy, nové víceúčelové sportovní hřiště a nové zázemí. Toto 
centrum fungovalo po celá léta.

Deset let
od genocidy Jezídů

Benjamin Wojnar

Deset let od genocidy Jezídů v Iráku. 
Nechceme na ně zapomenout. 

Děti si hrají v táboře Baadre. 

Vlevo: 
Zakončení 
kurzu 
angličtiny 
v dívčím 
centru.
Nahoře: 
Koordinuje-
me pomoc 
dalším. 

Lidé mají 
hluboká 
traumata.
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kUrdistán

Také se nám podařilo otevřít centrum pro ženy, které přežily 
násilný únos (zde se jim říká „přeživší") a byly vysvobozeny ze 
spárů ISIS. Více o tom, co tyto ženy prožily, si můžete přečíst 
v knize Iman, kterou jsme vydali. Je k zakoupení v Nehemii. 

Oheň, to je to, čeho se lidé v táborech bojí. Šíří se velmi 
rychle a je tím více nebezpečný. Vzpomínám si, jak jsem 
přišel do tábora zvaného Šaría, kde během několika minut 
shořelo asi 400 stanů. Lidé říkali, že si připadali, jako by 
znovu prožívali srpen 2014, když oheň zuřil a oni přišli o 
všechno. Každé rodině, která opět přišla o všechno, jsme 
mohli poskytnout potřebné věci, aby mohli začít znovu. 
Každý rok se lidé bojí požáru. Zajistili jsme hasicí přístroje do 
každé uličky v táborech, aby lidé nebyli bezmocní jako dříve. 
Jeden muž mi řekl, že se dříve snažil hasit oheň holýma 
rukama a házením mouky místo písku.

Příběhů, jak jsme dokázali zmírnit jejich utrpení a ukázat 
soucit Krista v nás, je mnoho. Každý by si řekl, že po deseti 
letech už tato komunita musí vzkvétat, ale skutečnost je 
jiná. Jejich domovina je stále místem konfliktů, kde proti 
sobě bojují různé mezinárodní i místní milice. Poměrně 
velké množství mezinárodních humanitárních organizací 
ukončilo svou činnost a pomoc se zastavila. Také úřad OSN 
ukončil svou pomoc a kancelář byla uzavřena. Například 
v jezídském táboře Sheikhan se pravidelně čistila kanali-
zace, ale asi před půl rokem tyto služby ustaly, což vedlo k 
tomu, že se kanalizace naplnila. Lidé věděli, že se blíží obd-
obí dešťů, a že pokud se nebude čistit, splašky se dostanou 
do stanů lidí žijících v tomto táboře. Nebylo možné ji čistit 
ručně. Prosili různé úřady, ale nikdo je neposlouchal. Hro-
zilo, že do ní spadnou i děti. Problém bylo možné docela 
snadno vyřešit, přesto jim úřady nebyly ochotné pomoci. 
Podařilo se nám domluvit s mužem, který zajistil techniku 
a kanalizaci vyčistil. Tato událost ukazuje, jak bezútěšná je 
situace v táborech a jak velkou bolestí a utrpením prochá-
zejí. Vím, že jsou ve světě nové konflikty a nové potřeby, ale 
nezapomínejme na Jezídy. 

Tato událost vede k otázce: Existuje pro Jezídy v Iráku 
naděje? Co s nimi bude za několik let? Od strašlivého 
masakru pokojných Jezídů uplynulo již deset let. Co je čeká 
v následujících letech? Je bolestné, když v táboře potkám 
teenagera a zeptám se ho, odkud je, a on odpoví: „Já jsem 
z tábora!" V táboře se narodila celá jedna generace, která 
jiná místa nezná.

Zdá se, že existuje jen malá naděje. Před deseti lety byl pro 
ně tábor místem naděje a záchrany. Nyní se však zdá, že je 
to spíše zapomenuté vězení bez naděje na lepší budoucnost.  
Federální vláda na ně tlačí, aby se vrátili. Bez dostupných 
služeb a infrastruktury to však není možné ani bezpečné, 
protože se zde stále bojuje. Některé dívky z našeho rozvojo-
vého centra zajímá, co se stane, když opravdu tábor opustí. 
Některé z jejich rodin se už rozhodly do Sindžáru vrátit. Pro 
dívky by to byl šok, protože do táborů přišly ještě jako děti 
(8-12 let) a za velmi dramatických okolností, když utíkaly ze 
Sindžáru nebo z otroctví. Tato skupina je velmi smutná a 

zklamaná, protože tábor opustit nechce. Zde je vše, co mají 
rády a čeho si váží. Nechtějí ukončit školu, přátelství a být 
znovu vykořeněny a vrátit se do Sindžáru, kde si nejsou jisty 
bezpečím, jak daleko bude škola, zda budou dostupné ně-
jaké služby, voda, elektřina. Modlete se s námi, aby nám Bůh 
nějakým způsobem otevřel dveře do Sindžáru. Abychom 
měli moudrost, jestli rozšířit naši registraci i pro celý federální 
Irák a mít projekty a práci v Sindžáru. Tento proces by byl ale 
velmi náročný, nákladný a dlouhý. 

Je správné, že se modlíme za propuštění zajatců v Gaze. 
Rovněž je dobré si uvědomit, že stejní démoni, kteří bo-
jovali pod vlajkou ISIS zde v Iráku a Sýrii, bojují také v Gaze. 
Tito bojovníci kupovali jezídské dívky na trhu s otroky, když 
byl ISIS na vrcholu. Například jeden palestinský bojovník 
koupil na trhu s otroky malou desetiletou dívku Marii, když 
byla v létě 2014 unesena z jezídské vesnice. Odvezl ji do 
Rakky. Neuměla arabsky, a tak když s ní její únosce 
mluvil o manželství a o všem možném, nechápala. 
Vždyť byla dítě. Byla denně znásilňována, dokud 
neotěhotněla. Pak se její únosce oženil s další 
ženou. Po dalším sňatku se k ní choval ještě krutěji. 
Dva měsíce po porodu chlapce znovu otěhotněla 
a přestěhovala se do obrovského tábora al-Hol v Sýrii pro 
rodiny ISIS. Tento bojovník byl nakonec zabit a celá jeho 
rodina se spolu s Marií přestěhovala zpět do Palestiny. 
V současné době se Marie nachází v Gaze a volá naše 
terénní pracovníky, aby jí pomohli dostat se ze zajetí. 

Připomínáme si 10 let, a stále jsou někde tisíce otroků a 
tisíce příběhů jako tento. Pokračujme v modlitbě Žalmem 
68, 5-6, protože sám Bůh prohlašuje, že je Otcem sirot-
ků, ochráncem vdov, osamělé umísťuje do rodin, vězně 
propouští na svobodu a dává jim radost. Musíme i nadále 
dávat naději lidem, na které svět zapomněl. Musí cítit, že 
nejsou sami. Musíme mít na paměti Ježíšova slova, že všichni 
jsou jako ovce bez pastýře.

Chtěl bych vás vyzvat, abyste se s námi modlili za to, aby 
naše práce nebyla omezena ani ukončena, ale aby se rozšířila 
do Sindžáru. Potřebujeme nové týmy lidí, kteří jsou připra-
veni tam jít. Potřebujeme lékaře a inženýry, potřebujeme 
učitele a lidi s povoláním od Ježíše: „Vy je nakrmte!"  

Dnes, kdy vidíme radikální levici a radikální islám protes-
tovat na prestižních univerzitách na Západě, modleme se za 
univerzity, jako to dělal Hudson Taylor (velmi známý misionář 
v Číně v 19. století). V té době byla Cambridgeská univerzita 
domovem bohatých a úspěšných mladých mužů, kteří měli 
zdědit rodinné jmění, šlechtické tituly a odpovědnost. Přesto 
v protiproudu trendu se jako zázrakem sedm bystrých stu-
dentů v roce 1885 vydalo na misijní pole do Číny. Potvrzovali 
tímto výrok Hudsona Taylora, že: „Boží dílo konané Božím 
způsobem nikdy nebude mít nedostatek Božího zaopatření.“ 
Slyšme naléhavou výzvu velkého misionáře Františka Xaver-
ského (Xavery) z 16. století: „Řekněte studentům, 
aby se vzdali svých malých ambicí a vydali se na 
východ hlásat Kristovo evangelium." 

Službu Wojnarových můžete podpořit na č. ú. 1057340/2060, 
v. s.: 2303. Službu mezi Jezídy na v. s.: 1002. 

Wojnarovi Jezídové

Potře-
bujeme 
nové 
týmy.
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Po čase jsme opět navštívili Davydiv Brid v Chersonské 
oblasti, jedno z míst, kde podporujeme místní církev v péči 
o potřebné. Boje zde byly nesmírně intenzivní a jejich nás-
ledky můžete vidět na každém kroku. Situace se zde však 
mění k lepšímu a nádherná je i změna atmosféry. Zatímco 
dříve se tu na církev dívali s nedůvěrou, teď jsme cítili vřelé 
přijetí. Místní byli vděční nejenom za praktickou pomoc, ale 
dychtivě naslouchali kázání evangelia i příběhům o tom, jak 
vzkříšený Ježíš vstoupil do našich srdcí.

Starší žena, uprchlice, která dříve žila na 
břehu Dněpru, nám děkuje za pomoc. Dří-
ve znala jen pravoslavnou církev. Všechny 
ostatní pro ni byly sekty. Velmi se jí dotklo, 
že s Bohem mluvíme jednoduše, svými 
slovy, bez profesionálního náboženského tónu. Setkání církve 
si zamilovala a volala své dceři, která žije na jiném místě, 
aby si také nějakou našla. Dcera ji překvapila tím, že se jí po 
příjezdu hned jedna místní církev také ujala a velmi jí pomoh-
la. Jsem na naše ukrajinské přátele velmi hrdý. Nezlomné 
nasazení, s jakým slouží potřebným, je obdivuhodné.

Na jiném místě jsme mohli vidět, jak církev slouží závislým. 
Otevřená setkání, vlídná přijetí, možnost žít v komunitě 
s přísnými pravidly a vydat se na cestu ke svobodě. Vyslech-
li jsme životní příběhy, ze kterých tuhne krev v žilách, ale 
viděli i nádherné výsledky, když lidé nalezli novou naději 

i v naprosto beznadějné situaci. Odborníci se shodují, že 
s narůstajícím tlakem války a sociálních problémů narůstá 
i množství psychických onemocnění a závislostí. Úloha 
církve zvěstující Boží pokoj v Ježíši je nezastupitelná. 

Během naší poslední cesty se nejnaléhavější rozhovory ve 
společnosti i v církvi točily okolo nového zákona o mobi-
lizaci. Ukrajina má totiž problém. V armádě jsou dnes již 
prakticky všichni ti, kteří chtějí svou zemi bránit se zbraní 
v ruce. Jenže to nestačí. Aby se země ubránila ruské agresi, 
potřebuje více obránců.

Mnoho mužů se mobilizaci vyhýbá, protože nechtějí bojo-
vat. Pak je tu ale i velké množství těch, kteří z nejrůznějších 
důvodů jednoduše bojovat nemohou. Brání jim v tom 
zdravotní stav, rodinná situace a samozřejmě také jejich přes-
vědčení. „Celý život mě učili milovat nepřátele, a teď mám 
vzít do ruky zbraň a střílet po nich?“ ptá se bezradně mladík 
v církvi. „Myslím, že jsem své zemi užitečnější v civilu, ale 
pokud mě povolají, půjdu bránit svou zem,“ prohlašuje jiný.

Zákon samozřejmě stanovuje výjimky. Ty jsou však nasta-
veny velmi přísně a v mnoha ohledech kontroverzně. Od 
mobilizace jsou tak osvobozeny některé cirkusy, prodavači 
nebo televizní pracovníci. Pastoři a duchovní oproti tomu 
výjimku nemají. Vnímání, kdo je součástí kritické infrastruk-
tury nezbytné pro chod státu, a proto nemůže podléhat 
branné povinnosti, je velmi subjektivní.

Ilja, starší sboru v Krivem Rihu, je od začátku války velmi 
aktivní v podpoře obránců. Sbírá prostředky a zásobuje 

Jiří Hanák

Potřebujeme vaši podporu
Církev na Ukrajině 
vytrvale slouží

V květnu jsme opět osobně navští-
vili naše přátele na Ukrajině. 

Narůstá 
množství 
psychických 
onemocnění 
a závislostí.
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je výstrojí i zdravotnickým materiálem. Pracuje jako lékař. 
Otorhinolaryngologů, jako je on, je na východě Ukrajiny 
obrovský nedostatek. Přesto i on dostal před pár dny po-
volávací rozkaz. Úřady možná ještě uznají, že je Ilja potřeb-
nější v civilu než jako voják pěchoty. Pokud ne, místní církev 
dočasně přijde o jednoho z posledních vedoucích. Nemoc-
nice přijde o dalšího lékaře, armádní lékaři přijdou o zásoby 
zdravotnického materiálu a další manželka bude odloučená 
od svého manžela. 

Synové Pavla Goluba, se kterým Nehemia dlouhodobě 
spolupracuje, byli spolu se dvěma dalšími muži mobili-
zováni přímo na silnici. Právě cestovali na místa projektu, 
kde stavěli příbytky pro válečné uprchlíky, když je zastavila 
hlídka. Církvi v Apostolovu tak odvedli pastora, dva starší 
sboru a jednoho dalšího služebníka.

Valentin, další ze starších, pracoval jako primář interního 
oddělení krivorožské nemocnice. Dnes slouží na jednom 
z nejžhavějších úseků frontové linie. Denně mu projdou 
rukama desítky zraněných. Kosťa oproti tomu slouží u elitní 
útočné jednotky. Setkali jsme se díky tomu, že dostal na 
pár dní opušťák, aby oslavil 13. výročí svatby se svou ženou. 
Jeho děti zářily štěstím, že mají alespoň na okamžik tátu 
zase doma. Těšili jsme se, že se ještě jednou uvidíme v ne-
děli na bohoslužbě. V sobotu se však musel kvůli nalé výzvě 

vrátit ke své jednotce. Během nedělního uctívání jsem se 
pohledem střetl s jeho manželkou. Nevěřil bych, 
co všechno lze říci jedním pohledem.

Výčet klíčových služebníků, kteří nasazují život na fronto-
vé linii, je nekonečný. Pro církev je to bolestná etapa. Na 
mnohých místech zažívá existenční potíže. Na druhou 
stranu můžeme vidět, že příležitost k růstu dostávají ti, 
kteří by ji za normálních okolností nedostali. Věříme, že 
Boží království je nezastavitelné. 

Naši přátelé však i nadále potřebují výraznou podporu. 
Únava a vyčerpání jsou patrné na každém, kdo vytrvale 
slouží. Mnozí zažívají nepřetržité válečné běsnění už deset 
let. Málokdo si dokáže uvědomit, jak se cítí člověk po deseti 
letech války, když je její konec v nedohlednu. Modleme se 
prosím za sílu a občerstvení, moudrost a Boží vedení, za vlá-
du Božího pokoje, který není závislý na žádných okolnostech. 
A pokud je to jen trochu možné, přispějte prosím i finančně. 
Seznam nezbytných potřeb je dlouhý...

V období duben až červen jsme nakoupili 
pomoc za 150.000 Kč (trička, obuv, taktické 
rukavice a maskovací sítě). 

Ukrajina

Válka na Ukrajině stále trvá. Možná jsme si na tuto zprávu 
už zvykli. Většina lidí, která zpočátku s nadšením pomáhala, 
se už vyčerpala, a myslím, že i náš sbor (AC Kopřivnice), se 
jakýmsi způsobem vyčerpal. Ale díky tomu, že jsme s lidmi 
na Ukrajině ve spojení, nenechává nás to chladnými a po-
kračujeme dál. Prakticky to znamená, že máme řidiče, který 
pravidelně od začátku války jezdí s humanitární pomocí 
na Ukrajinu a vozí ji konkrétním lidem do prvních linií a 
pozůstalým. Také máme napojení na ukrajinské sbory, které 
jsou v pomoci i v kaplanské službě velmi aktivní. Výroba 
zákopových svíček, které jsme dělali už druhou zimu, je sice 
pozastavena (hlavně z důvodu teplého počasí a nedostatku 
financí), ale ostatní pomoc nadále probíhá. 

Věříme, že se našemu Pánu líbí, že s tím, co máme, se 
můžeme dělit s těmi, kteří nemají. Dozvěděli jsme se, že 
většina organizací již svou pomoc na Ukrajině bohužel 
ukončila, a proto máme radost, že křesťané ještě stále 
vytrvale pomáhají. Chceme nadále trpět s trpícími, vždyť 
nevíme, jaké utrpení může potkat nás. Víme, že i když je 
naše pomoc malá, tím, že je osobní, přináší konkrétním 
lidem obrovskou morální podporu v jejich těžkém údělu - 
hraje v tom roli i to, že se o ně zajímá někdo ze zahraničí. 
Je krásné, jaké heslo měli naši otcové: "Modli se a pracuj." 
Ano, obojí patří k sobě a toho se chceme držet.

Aktuální pomoc na Ukrajinu
Níže je seznam věcí, které aktuálně sbíráme. Věci je možné 
doručit na adresu kanceláře NF Nehemia, Selská 29, 73601 
Havířov. Po dohodě můžeme věci vyzvednout přímo u vás. 
Kontakt na řidiče Roberta: +420 792 500 214. (Můžete i kon-
zultovat, zda věci, které máte, jsou momentálně vhodné.)
 
Další možností je darování finančních prostředků na účet 
100113352/0300, v. s. 1009, nebo 1057340/2060, v. s. 1009 
(nebo přes QR kód níže), za které věci nakoupíme. Zdravot-
nický materiál, turnikety a krycí sítě jsme schopni nakoupit 
za lepší ceny.

Seznam věcí: 
dětské pleny, pleny pro dospělé, absorční podložky
dětská výživa (přesnídávky nejlépe v plastovém obalu)
vlhčené ubrousky, papírové kapesníky
hygienické potřeby, repelenty
paralen, brufen aj.
spacáky (i použité, za předpokladu, že jsou vyprané)
hračky pro děti (i použité, ale jen čisté a funkční)
boty (sportovní), batohy
power banky, mobilní 
telefony, tablety (použité, 
telefony i tlačítkové)
pneumatiky pro dodávky 
(i ojeté)
trvanlivé potraviny, 
čín. polévky, káva, čaj.

Pomoc pro Ukrajinu

Přinášíme změnu do lidských životů. 

Chci darovat Více info Kontakt100113352/0300
VS 1009

www.nehemia.cz +420 792 500 214

Zuzka Kostelníková
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Další výjezd do 
izraelského kibucu. 

„Nyní jste jako naše rodina,“ řekl hlavní pracovník zodpo-
vědný za terénní úpravy v kibucu, díky kterému jsme tam 
mohli být už potřetí.

Miriam H., 32 let. „Jsem vděčná Pánu Bohu za tuto 
možnost více poznat jeho vyvolený lid. Být na místě a slyšet 
příběhy lidí, co zažívají během války, bylo velmi silné. Skrze 
společnou práci při úklidu či na avokádovém poli a také při  
instalování zavlažovacího systému jsme se den co den 
s nimi víc a víc sbližovali. Jako by se z nás stávala jedna rodi-
na. Bylo vidět, jak Bůh proměňuje jejich srdce. 
Věřím, že Pán Bůh uzdraví srdce těchto lidí a 
oni Ho uzří jako svého Spasitele.“ 

Opět jsme viděli, jak pro nás Bůh připravil 
půdu. Mohli jsme „sázet, zalévat a okopávat“.  
Nejen prakticky, ale především duchovně. 
Místní lidé za námi přicházeli a děkovali, že jim 
pomáháme a stojíme při nich. 

Aneta H., 32 let. „Na výjezd do kibucu M. jsem se dlouho 
těšila, byly jsme s Miri párkrát pomáhat se sklizní u hranic 
s Gazou, ale poprvé jsme tam měly strávit více dnů. Měly 
jsme těsně před výjezdem zdravotní problémy, ale s týmem 

jsme se modlily a vnímaly pokoj a jistotu, že máme jet. Na 
místě jsem zažila, jak se Boží moc projevuje v naší slabosti. 
Na začátku bylo pro mě trochu frustrující, že nemůžu pra-
covat jako ostatní, ale tým byl pro mě oporou a připomínal 
mi, že hlavní, co děláme, je modlitba. V M. jsem oprav-
du viděla, jak se lidé i po těžkých traumatech ze 7. října 
uzdravují a pomalu se otvírají na hlubší rozhovory s námi. 
Bylo pro mě výsadou žít pár dní na jejich půdě, pracovat 
spolu a taky spolu vtipkovat a jen tak trávit čas s místními. 
Skrze drsné příběhy, které s námi lidé sdíleli, jsem mohla 
víc pochopit, čím si lidé v M. prošli, ale taky jsem viděla, jak 
zázračně a mocně si Bůh chrání svůj lid. Díky tomuto výjez-
du Bůh ve mně ještě víc zapálil lásku k Izraeli!“ 

Čistili jsme terén kolem domů, které jsou stále opuštěné. 
Lidé se mají vrátit začátkem července. Oficiálně v této osadě 
žije tisíc obyvatel. My jsme se setkali jen s několika desít-
kami. Pro mnohé z nich není lehké vrátit se domů. Někteří 

už nevnímají toto místo jako svůj domov. Nejen, 
že se občas ještě musí schovávat do úkrytu, vidí 
rakety a slyší hluk od střel a výbuchů v Gaze, která je 
pouhé dva kilometry vzdálená, ale především jim to 
připomíná děsivé události ze 7. října 2023. 

Lucie A., 23 let. „Protože mám ráda izraelský národ, 
tak mě velmi zaujala možnost vyjet krátkodobě 

pomoci do kibucu. Mojí touhou bylo prakticky požehnat a 
zároveň být světlem místním lidem - ukazovat skutky či slo-
vy na Pána Boha. Společně s týmem jsme mohli pomáhat 
v zahradnických činnostech a trávit čas s místními lidmi 
v rozhovorech u jídla. Strávený čas v Izraeli mi více odhalil 
modlitební potřeby v nynější situaci země.“ 

Izrael 
Práce v kibucu 

Martina Igazová

Raketa vletěla 
do naší ložnice, 
jen co jsme 
zavřeli dveře 
úkrytu. 

České ruce pro Izrael můžete podpořit i prostřednictvím  QR kódu 
výše, nebo na č. ú. 1057340/2060, v. s. 2103. Oáza: v. s. 21031.

izrael

Oáza

Izrael Kibuc
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Poslední večer jsme pro ně připravili izraelsko-českou 
závěrečnou oslavu, na kterou jsme pozvali každého, koho 
jsme potkali. Vnímali jsme, že skutečně naplňujeme slovo: 
„Potěšte, potěšte, můj lid,“ praví váš Bůh. (Izajáš 40:1)

Ačkoliv tento kibuc zažil rozsáhlý a detailně plánovaný útok 
teroristické skupiny Hamás, byl nadpřirozeným způsobem 
ochráněn. Mluví se o dvou stovkách teroristů, kteří byli 
připraveni zaútočit. Na mnohých místech se po teroristech 
našly brožury plné informací o kibucu a detaily o domech a 
lidech, kteří zde žijí. Teroristé měli přijít ve třech vlnách, tak 
jako v jiných osadách. První vlna měla uvolnit cestu druhé 
vlně. Otevřít brány, poškodit elektrický systém a kame-
ry, zlikvidovat ochranku u hlavní brány. Druhá vlna měla 
zneškodnit vojáky a ochranku uvnitř kibucu a všechny, kteří 
mají zbraně a mohli by bránit třetí vlně. Poslední vlna měla 
vraždit, masakrovat, pálit domy, unášet lidi do Gazy…

Místní lidé říkají, že měli „velké štěstí“, my víme, že si Bůh 
tento kibuc vybral, aby zde zjevil svoji slávu.  Místní lidé se 
s námi sdíleli o svých neuvěřitelných příbězích. Některé 
z výpovědí zde uvedu:

Muž, 49 let. „Ráno 7. 10. 2023 asi v 6:30 jsem se probudil 
zvukem raket. Tento zvuk jsem slýchával od dětství, nikoliv 
však v takové síle. Letěly na Tel Aviv a další města. Probu-
dil jsem ženu a rozhodli jsme se spolu s dětmi schovat do 
úkrytu. Bylo to jako ve filmu. Najednou šílená rána, až se 
dům zatřásl. Raketa nám vletěla na půdu do naší ložnice asi 
dvacet sekund poté, co jsme zavřeli dveře úkrytu. Nic však 
nehořelo a ani raketa nevybuchla, přesto byla celá půda 
zdevastovaná. Poté jsme uslyšeli alarm. Měli jsme štěstí.“ 
To řekl jeden z hlavních ochránců kibucu.

Muž, 30 let. „Nechápali jsme, co se děje. Jeden z mých 
kamarádů z Thajska se podíval z okna a uviděl skupinu 
teroristů, kteří stříleli do jejich domu. Kulky doslova 

prolétávaly kolem nich, ale žádná je nezasáhla. Poté 
teroristé vnikli dovnitř a vytáhli je ven. Pochopili, že je chtějí 
unést. Teroristů bylo víc, proto kamarádi nekladli žádný od-
por. Poslušně šli až před bránu. Pouze můj kamarád zahlédl 
protiteroristickou izraelskou jednotku, jak se schovává za 
úkrytem. Navázal s nimi oční kontakt a ti mu dali pokyn, aby 
si všichni lehli. Pochopil to a dal náznakem najevo ostatním, 
co mají udělat. Když lehli na zem, jednotka postřílela všech-
ny stojící teroristy. Měli fakt velké štěstí.“  

Zemědělská komunita „M“, která ve svém názvu nese výz-
nam „Razitelé cest nebo průkopník“, byla založena Argen-
tinci v roce 1949. Poté začali zakládat další bratrské osady. 
Lidé žili ve stanech a měli vše společné. Každý měl svou 
úlohu. Základní principy kibucu by se mohly shrnout takto: 
Jeden za všechny, všichni za jednoho. Někteří pracovali na 
poli a obdělávali půdu, jiní pro všechny vařili, další se starali 
o děti. Jinými slovy je to jedna velká rodina, kde vzájemná 
pomoc stojí na prvním místě. 

Před námi se otevírá možnost pomoci v další části projek-
tu „Oáza odpočinku pro rodiny“. Rodinám z kibucu chceme 
poskytnout týden odpočinku od všech traumatických zážit-
ků, stresujících událostí a válečného stavu v Izraeli. Máme 
vybrané dvě rodiny, které byly 7.10. v kibucu. Jedna rodina 
zažila raketový útok na dům a otec bojoval a chránil kibuc. 
Rodinám chceme zaplatit letenky, ubytování, cestování 
v Česku a další potřeby. Po domluvě s těmito rodinami 
chceme projekt zrealizovat v měsíci srpnu. 

Tato část projektu bude finančně náročná. Prosíme vás o 
modlitby a podporu, bez níž nebude možné projekt usku-
tečnit. Je to možnost skutečně potěšit izraelský lid v jeho 
těžké době a zároveň jim předat naději 
do budoucna v Kristu Ježíši. Děkujeme, že 
stojíte spolu s námi při Izraeli. Více o misij- 
ních výjezdech na našich stránkách.  

inspirace. Pokud hledáte, 
jakou úlohu pro vás Pán 
Bůh má v celosvětové mi-
sii, jste na správném místě. 
Já jsem ji díky kurzu našla. 

Ester. Od kurzu Zahraniční 
misie jsem čekala aktuali-
zaci pohledu na současnou misijní práci (historická výcho-
diska, teologické základy, ale především praktický přístup). 
Mezi nejzajímavější části patřilo osobní setkání s misionáři 
a společná diskuze při programu/přednáškách. Pokud 
zvažujete, zda na misii vyjet, je to kurz, který vám položí ty 
správné otázky a možná přinese i odpověď :-). 

Misijní kurz
Evangelický teologický seminář

David Symon

Misijní kurz na ETS proběhl už dvakrát, s účastí 11 a 12 
studentů. Ve školním roce 2024/25 otevíráme nový běh 
úspěšného kurzu. Říká se „do třetice všeho dobrého“. Jsme 
zvědaví, co dobrého Bůh přinese jednak našim novým 
studentům, a také všem, kterým budou studenti sloužit, ať 
už bude jejich misijní pole kdekoliv. Účastníci všeho věku 
a ze všech církví jsou vítáni, přihlášky jsou otevřeny. Více o 
kurzu a přihlášení na www.etspraha.cz. 

Kristýna. Kurz mi přinesl komplexní teoretické i praktické 
seznámení s oblastí zahraniční misie a životem misionářů. 
Nejpřínosnější pro mne ale bylo osobní setkání se součas-
nými, minulými i budoucími misionáři jak z řad účastníků, 
tak vyučujících a hostů. To je ničím nenahraditelný zdroj 
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Úvod. Zdravím vás, čtenáři magazínu o misii. Jsem rád, že i 
já mohu přispět touto formou k vašemu povzbuzení a být 
svědkem nádherného díla, které Pán koná napříč národy.

V poslední době mi stále více přichází na mysl verš z Marka 
13,10 „Všem národům musí být nejprve vyhlášeno evange-
lium.“ Věřím, že to, co Pán zde oznamuje, je pro nás indicie 
pro rozpoznání časů a zároveň úkol, který nám Ježíš dal, než 
se vrátí zpět na zemi pro svůj lid. V Evropě se více jak 10 
let setkáváme s rozličnými národy a trend nepolevuje, ba 
naopak stále více jich přichází a nacházejí svůj nový domov 
převážně zde v Německu. Jsem přesvědčený, že Česká 
republika byla Pánem ochráněna od přílivu těchto národů 
a islámského náboženství do země. Ovšem také věřím, že 
to byl dočasný stav, který Pán Čechům poskytl pro přípravu 
sklizně a že jako národ hrajeme podstatnou roli v Evropě pro 
hlásání evangelia všem nezasaženým národům. 

Proč toto zmiňuji hned na začátku? Tato skutečnost 
podstatně ovlivňuje a proměňuje církev i misii samotnou. 
Některé tradiční zvyklosti a způsoby fungovaní našich 
komunit se proměňují s příchodem těchto nových národů 
a je třeba hledat společný jazyk i napříč denominacemi, 
abychom mohli  být efektivními svědky Pána Ježíše v našich 
městech. Musíme stát v Boží autoritě a jeho lásce, aby-
chom jako církev byli připraveni na žeň, která je před námi. 
Modleme se, ať Pán vyšle více dělníků, a ptejme se, jak i my 
osobně můžeme být Pánu k dispozici pro jeho dílo v těchto 
tak důležitých časech. 

10 let ve službě (ohlédnutí zpět - zhodnocení). Letos 
v lednu mi Pán ukázal obraz stromu, na kterém jedna 

Jak vypadala naše 
služba mezi uprchlíky 
za poslední rok? 

Jaro Aviv

Služba hudbou 
mezi uprchlíky část měla větve obrostlé plody a ta druhá část měla větve 

suché a bez plodů. Ptal jsem se Boha, co to znamená, a 
on mi ukázal, že tento strom je můj život. Zároveň jsem si 
uvědomil, že to je přesně 10 let, kdy jsem naplno v zahra-
niční misii. Pán mi chtěl dát obraz posledních let a zároveň 
i výzvu k tomu, abych ze svého života odřezával větve 
(což může značit aktivity, vztahy, investice), které nenesou 
ovoce. Věřím, že to bylo zásadní, abychom i jako rodina 
měli v budoucnu ochranu před vyhořením a investovali do 
míst, které nesou ovoce. Někdy je dobré se ohlédnout zpět 
a zhodnotit před Bohem, jestli to, v čem se nacházíme, 
přináší jemu slávu a nám radost. 

Nový život. Jak již mnozí vědí, přesně před dvěma lety 
mi Pán požehnal manželkou Terezou, která pochází z 
Německa. Jako novomanželé jsme žili jeden rok v malé ves-
ničce o devíti domech. Byl to krásný, ale i náročný čas. Již 
mnoho let jsem trpěl s nosními dutinami a každý den jsem 
měl silné migrény. První rok manželství se to projevilo asi 
nejsilněji a já měl vážné hnisavé záněty, kdy to byl až stav 
ohrožující můj život. Trvalo opravdu dlouho, než jsme našli 
ochotného doktora, jenž by mě operoval i navzdory jiným 
komplikacím, které se objevily. Pán mi požehnal profe-
sorem, který se specializuje na tento druh onemocnění. Byl 
mi teda dán termín a já musel vydržet. 

V té době se nám narodila naše první 
dceruška Eliyah Marie. Nedokáži ani slovy 
vyjádřit, jak nádherný dar mi Pán dal a 
jak úžasné je být otcem. 10 dní po jejím 
narození jsem musel nastoupit na operaci 
s dutinami. Vybavuji si, jak obtížné pro 
mne tehdy bylo odjet do nemocnice a nevědět, jak to vše 
dopadne. Ale s manželkou jsme se modlili a rozhodli se 
Pánu plně důvěřovat. Nakonec po operaci ke mně přišel 
pan profesor, který mě operoval a oznámil mi, že za 30 let 

Nyní jsem 
zdráv          
a nemám 
žádné    
migrény.

misie
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praxe neviděl nosní, čelní a jiné dutiny plné tolika cyst a že 
nechápe, jak jsem mohl normálně žít. Bylo tam i pode-
zření na zhoubný nádor. Ovšem po biopsii nebyly naleze-
ny žádné rakovinové buňky. Nyní jsem plně zdráv. Nemám 
migrény ani žádné jiné bolesti a po 10 letech se mi opět 
vrátil čich. Užívám si teď s manželkou naší dcerušky. 

Nedlouho poté přišla zpráva, že můj otec je v nemocnici. 
Měl dlouhodobé zdravotní potíže. Netrvalo dlouho a 
opustil nás. Nedávno jsme jej pochovali a já si uvědomil, 
jak Pán vše tak zvláštně načasoval. Nejprve mi dal rodinu, 
pak mě uzdravil, a poté si vzal mého otce k sobě. Můj otec 
mě přivedl k Pánu, když mi bylo 9 let a v devadesátých 
letech založil první romský sbor v Čechách. Zanechal zde 
odkaz, za který mu budu vždy vděčný. Život je opravdu 
krátký a usychá jako tráva, ale my víme, kam míříme, a 
že náš domov je u našeho milujícího nebeského Otce. 
Modlím se, ať naše životy zde zanechávají odkaz jeho nád-
herné lásky a ať skrze nás, jeho děti, uzdraví tuto zem. 

Služba. S ohledem na rodinný život se i naše služba 
proměnila. Věnujeme se teď převážně místní službě mezi 
uprchlíky. S Terezou vedeme biblické hodiny pro lidi z Íránu 
a sloužíme v místních uprchlických táborech. Rychle nás 
přibývá, a tak se posouváme směrem k založení íránské 
církve. Prosím, modlete se za tuto oblast, ať nám Pán pošle 
více služebníků, kteří by tuto službu převzali a pokračovali. 
My jako rodina máme stále na srdci přesun do Řecka a 
práci s uprchlíky v Thessalonice. Náš cíl je pořídit farmu s 
olivovými stromy a dát uprchlíkům prostor pro práci a denní 
biblické zamyšlení. Já tam letos již byl a Pán formuje tým, 
který by s námi na tomto projektu spolupracoval. Chceme 
založit komunitu misionářů, kteří by sloužili touto duchovní, 
ale i praktickou formou. Zároveň vytváříme prostor pro 
krátkodobé výjezdy misionářů z ČR a Německa. 

Symphony of Nations. Symfonie národů je momentálně ve 
fázi, kde se misijní služba opírá převážně o studiovou činnost 
a produkci nových alb a hudebních projektů. Také se více 
věnujeme pořádání seminářů pro muzikanty a vyučování a 
chválám a jejich duchovnímu dopadu. 

Cd-rom. Tento projekt má za cíl propojení dětí ze so-
ciálně slabých vrstev z pohraničí Čech a Německa a dětí 
z uprchlických táborů v Německu ve spojení se symfo-
nickým orchestrem z Německa a uspořádání koncertů 
chval v divadlech v obou zemích. Již máme zaslíbenou 
spoluúčast měst na obou stranách a také několika organi-
zací. Prosím, modleme se, ať tento projekt nastartuje nový 
směr v životech těchto dětí na okraji společnosti a zasáhne 
Boží láskou celé rodiny. Pro více informací a v případě, že 
byste se chtěli zapojit, nám napište e-mail. 

SONS OF ABRAHAM. Jsem vždy velice překvapený, co 
Pán dělá s tímto albem arabských chval. Album má již 
natočené dva hudební klipy. Níže je QR kód pro shlédnutí 
nejnovějšího. Album se přehrává v mnoha stanicích po 
celém světě. Americká TV stanice CBN navrhla zahrnout 
naše hudební klipy do jejich vysílaní, a dostali jsme velice 
pozitivní zpětnou vazbu. Momentálně se tento projekt 
dostal již k milionům lidí. Jsme z toho opravdu nadšeni, 

jak si Pán naše omezené úsilí dokáže použít napříč 
národy. Prosím o modlitby za rozšíření hudebních 
klipů a financí pro další tvorbu. 

“Z pomazání ke chvále“. Máme pro vás nabídku, jak 
se můžete zapojit do naší služby a být pravidelněji 
informováni o všech našich projektech a aktivitách 
a případně se i zapojit. Otevíráme možnost pořídit si 
od nás extra panenský olivový olej 0,5 l za 280 Kč + 
poštovné, který byl lisován za studena a je z rodinné 
farmy v Aténách. Koupí tohoto oleje přispějete na naši služ-
bu a zároveň získáte kvalitní olivový olej. Pro objednávky 
a dotazy prosím využijte e-mail: info@sons-music.de 
nebo WhatsApp (Jaro) +491 6095 735 704.

Děkujeme vám, rodino, za modlitby a podporu. 
S láskou v Pánu rodina Aviv 

Službu Jara Aviv můžete podpořit prostřednictvím č. ú. 
100113352/0300, v. s. 2304. 
      QR kód hudební klip: QR kód na podporu služby:

Misie.cz 
vás zve do Brna
12. 10. 2024 na
Misijní 
víkend 

 

OKNO DO MISIE 
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SOBOTA 12.10.2024
ZAČÁTEK V 10:00 

BRNO SMETANOVA 20
VSTUPNÉ DOBROVOLNÉ

CHVÁLY
VYUČOVÁNÍ
SEMINÁŘE
PANELOVÁ DISKUZE

VÍCE INFORMACÍ
www.misie.cz

Termín: 26.9.-28.9.2024
Kurzovné: 2.100 Kč do 31.8.2024

Bezpečnostní školení 
Pro ty, co se chystají na misijní výjezd a nechtějí 
podcenit přípravy, anebo prostě neví jak na to.

Hosté: Pastor Dr. Stuart Robinson                
a ředitel misijní org. Georg T. 
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Zdravím vás z jižní Anglie, kde od února studuji lingvistiku. 
Studium je hodně intenzivní, a tak na nic moc jiného nezbý-
vá čas – pokud zrovna neprší, chodím si alespoň o víken-
dech provětrat hlavu procházkami po anglickém venkově či 
po mořském pobřeží. Předměty jsou různorodé, zabýváme 
se nejen jazykem, ale i kulturou, komunikací obecně a prin-
cipy práce s komunitami. Ve většině předmětů aplikujeme 
teorii na své poznatky z míst, kde působíme, takže naše 
akademická práce má i praktický přesah. 

Ke konci července se z Anglie přesunu na pár týdnů do ČR 
a v září bych se ráda vrátila do Čadu. Těším se, až se znovu 
uvidím s kolegy i s čadskými přáteli. Jednou z velmi prak-
tických výzev návratu do Čadu, a také asi největší změnou 
pro mě, bude bydlení. Moje úžasná spolubydlící, se kterou 
jsem strávila první dva roky v Čadu, se totiž vdává, a já zatím 
nevím, kde a s kým budu bydlet dál. To bude jedna z 
prvních věcí, které budu muset po příjezdu do Čadu 
vyřešit, a hodně to ovlivní můj každodenní život.

Doufám, že budu moct navázat na spolupráci se 
svou učitelkou assangorštiny a pokračovat v učení 
se a analýze jejího jazyka. Hlavním cílem této 
analýzy je vytvoření pravopisu – už v minulém 
roce jsme vytvořili návrh abecedy, ale k praktickému psaní 
to nestačí, je třeba formulovat také pravidla, jak psát. 
Doufám proto taky, že se seznámím s více lidmi z assan- 
gorské komunity, a že budou mít zájem svůj jazyk rozvíjet. 
Mnoho energie budu ale muset věnovat i dalšímu svému 
učení – abych mohla pracovat efektivněji, potřebuji se pře-
devším naučit lépe arabsky. Jak si asi dovedete představit, 
v Africe věci často nejdou podle plánu. Takže se modlím 
především za Boží vedení do každého dne. 

Bůh umí připravit překvapení. Od střední školy mě to táhlo 
na východ, ale nijak zvlášť jsem nesdílela touhu podívat se 
na západ, zvlášť do Ameriky. A už vůbec by mně nenapadlo, 
že když tam nakonec pojedu, bude to na vlastní svatbu. 
Bůh umí překvapit. 

Dva roky v Asii mi pomohly lépe porozumět misijní službě, 
zapojit se do ní a sdílet Ježíše s lidmi. Přinesly však i něco 
jiného. Před více než rokem jsem se seznámila s Lukem. 
Nejdříve z toho bylo přátelství a potom něco víc. :) Luke 
pochází z Kalifornie, proto jsem poslední rok strávila 
střídavě ve Střední Asii, Evropě a Americe. (Myslím, že 
za ten rok už bych mohla dosáhnout na titul nomáda.) 
Svatba byla na začátku února a o měsíc později jsme se 
přestěhovali do Kolína.  

Teď jsme v takovém mezidobí. Řešíme otázku, v jaké 
zemi bychom mohli mít oba občanství a tedy zázemí. 
Nebo alespoň přechodný domov. Zatím ve vízových 
procesech byla přívětivější Česká republika, ale ještě 
nás zanedlouho čeká imigrační pohovor pro Luka, zda 
mu bude umožněn dlouhodobý pobyt v ČR. 

Vnímáme společnou vizi a povolání sloužit v obla-
stech nezasažených evangeliem. Konkrétně bychom se 
rádi vrátili do Střední Asie k mému původnímu týmu. 
Zatím však nemáme jasno, jestli to bude dříve, nebo 
později. V tuto chvíli jsme zapojeni alespoň na dálku 
v administrativní podpoře krátkodobých výjezdů do 
oblasti Eurasie s misijní organizací AoG.

Toužíme se vrátit ke službě v zahraničí. Zároveň víme, že 
naše místo je zatím v Čechách.  

Misie
Krátký návrat

Katka

Katka přijela na čas 
do Anglie studovat 
lingvistiku,  Iva svůj 
návrat obohatila 
radostnou svatební 
událostí. 

Modlete 
se za Boží 
vedení do 
každého 
dne.

misie

Iva
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1000 hUmanitární projekty
1001 Fond náhlé pomoci
1002 Irák - pomoc Jezídům
10021  Irák – pomoc ženám
10022  Irák – pomoc dětem
10026 Irák - pomoc Kurdům
1003 Lékařská pomoc dětem
1004     Perské Bible - Írán
1007 Pomoc ženám - koza do každé rodiny
1009 ukrajina – uprchlíci  
1010     Pomoc uprchlíkům Řecko
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1203 Děti Tanzanie – Masajové
1204 Děti Etiopie – Jimma
1205 Děti Etiopie - Kelo
1301 Severní Korea – pekárna
1303 Čína - humanitární pracovníci
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2101 Chorvatsko - Daruvar
2103 České ruce pro Izrael

2104  Řecko - Uhlířovi
2201 Tanzanie - Zuzka 
2202 Čad - Kateřina
2301     Asie - Vretonkovi  
2302 Misijní práce mezi persky mluvícími lidmi
2303 Wojnarovi
2304 Jaro aviv
2306 Ivana - Střední Asie
2307 Manželé "A" - Jižní Asie
2308 5M - arabský poloostrov
2309 Manželé "K" - Asie
2501 thomas a Marcela Hemphilovi

3000 projekty praktiCké pomoCi
3102    Pracovní výjezdy - praktická pomoc
3301 Izrael – obnova lesů na Karmelu

4000 ROZVOJ KRáTKODOBé MISIE

5000 pODPORA NáR. CíRKVí A PASTORů
5101 ukrajina – pastor Pavel Golub
5102 Ukrajina – podpora romských pastorů
5103 Ukrajina – pastor Konstantin Melnik
5104 Ukrajina - Doněcká oblast
5105 Bosna - Sergej

5201 Etiopie – evangelisté TFM
5203     Etiopie – Bible 
5301 Čína – Bible pro Čínu
5302 Jakutsko – Ilja a Aňa

6000 SPRáVA PROJEKTů A PROVOZ ORG.
6004 Neurčené dary
6410 Mzdy a dotace na mzdy

8000  servisní podpora misie
8104  Vzdělávací kurzy Kairos a akce
8201  Časopis Nehemia INFO

Sponzor:

www. qUANTUMSOLIDUM.CZ

Pomoc bližnímu
Kráva do každé rodiny

I v tak náročných dnech, kdy na východě zuří válka, 
jsme nepřestali s projektem „Kráva do každé rodiny“. 
Tentokrát vaše pomoc směřovala do Dagestánu. 

V našich horách se považuje za hanbu, když muž ne-
dokáže uživit rodinu. 

Letos jsme darovali krávu třicetiletému Adamovi, který 
se rozhodně práce nebojí. Sám pracuje na farmě, kde 
se stará o 100 krav. Dvakrát denně dojí krávy, začíná 
ve čtyři hodiny ráno. Nesmí přijít pozdě, jinak by se 
kvalita mléka zhoršila. Stále však dojí krávy ručně a za 
necelé čtyři minuty je ve vědru téměř osm litrů mléka. 
Zatímco jiné ženy zvládnou podojit jednu krávu, on 
stihne čtyři. Proto také pomáhá jiným ženám ve vesnici. 

Společně jsme mu darovali krávu. Vlastní krávu totiž 
nikdy neměl. Když se to dozvěděl, rozplakal se. Před ně-
kolika lety mu umřela žena a postarat se o malou dceru 
i tchyni zde bylo náročné. Nyní je schopen rodinu plně 
zajistit. Z mléka navíc vyrábí velmi chutný sýr, jehož 

recept si všichni pochvalují. Kilo sýru prodává za 200 
rublů a litr mléka za 40. Ostatním nabízí i sýr spolu 
s bylinkovým čajem na ochutnávku. 

Za tuto příležitost je obzvlášť rád, protože jeho dcera je 
nemocná. Má stejnou nemoc jako její maminka. Dobrou 
zprávu o Ježíši i o tom, že má moc uzdravit člověka, již od 
nás slyšel a doufá, že by Bůh mohl uzdravit i jeho dceru. 
Léčba stojí hodně peněz, ale stále zůstává naděje. Adam je 
za darovanou krávu velmi vděčný. Rád vychovává dceru a 
možná se jednou dočká i vnoučat. Když se dozvěděl, že na 
krávu přispěli lidé z České republiky, velmi ho to dojalo a 
požádal o modlitbu za dceru i matku.

Díky všem, kteří se do pomoci zapojujete. 

Projekt Kráva do každé rodiny můžete pod-
pořit na č. ú. 100113352/0300, v. s. 1101. 

Kolja
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Nové děti v Etiopii - Adaba Kelo
Už dorazily fotografie nových dětí z města Kelo v Etiopii, 
o kterých jsme informovali v minulém čísle. Pokud byste se 
chtěli k podpoře vzdělávání dětí přidat, budeme vděční. Je to 
způsob, jak pomoci chudé komunitě, obzvláště tam, kde muž 
zemřel nebo kde rodiče nemají stálou práci. Od začátku jsme 
v kontaktu s místní církví, a tak věříme, že naše práce bude 
provázána i se sdílením evangelia. Chtěli bychom, aby církev 
byla pro tyto lidi požehnáním. Měsíční částka je stále stejná, 
tedy 500 Kč. Variabilní symbol pro Kelo je 1205. 

Těší nás, že můžeme přinášet proměnu do jejich životů, na-
ději na lepší budoucnost i naději na věčný život. Díky všem, 
kteří jste už toho součástí. Vážíme si toho! 

Informace o nových děti jsou k dispozici i na našich stránkách 
nehemia.cz. Můžete i napsat na mcaskova@nehemia.cz.

 

Smysluplně strávené 
prázdniny

Miroslava Cásková

Kairos 
pro mladé 

Kelo Kozy Volné děti

Etiopie
Děti na novém 
místě

Kairos Camp pro mladé 16+
Pokud ještě nemáte plány na léto, nabízíme vám Kairos 
Camp pro mladé do 30 let. Opět vás bude provázet 
česko-slovenský tým. Čeká vás týden intenzivního studia 
prokládaný sportovními aktivitami a večerním povídáním 
zajímavých hostů ze světa misie. 

Byť si mnozí tento kurz zařadí do sekce misijní kurz, chtěli 
bychom podotknout, že je to spíše kurz, který probouzí 
každého člověka k efektivnímu zapojení se do Božího 
příběhu. „Obyčejné“ křesťany proměňuje a motivuje tak, že 
čtou Bibli v jiném a jasnějším světle, vidí kolem sebe nové 
příležitosti, jak sdílet svou víru s nevěřícími, a do hloubky 
pochopí význam Velkého poslání jít ke všem národům. 

Je to smysluplně strávený čas a nahlédnutí do Božího srd-
ce, které nepřestalo bít pro ztracené.

Termín je 18. – 24. 8. 2024, místo ve vzdělávacím středisku 
Bílá. Cena 3.500 Kč. 

Přihlásit se můžete na stránkách kurzkairos.cz nebo 
prostřednictvím QR kódu.

NeHeMIA  INFO 


